
אסתי פרז: עכשיו נקדיש כמה דקות בדיון בשאלת היום שאחרי
ההתנתקות. שלום לך, אל"מ במיל'' שאול אריאלי. מח"ט עזה

לשעבר, מאנשי יוזמת ז''נבה, ועוד כמה וכמה תארים, שלא נספיק
לתת קרדיט על כולם. ההתנתקות, לדעתך, להערכתך, היא שלב

בדרך להסכם קבע? או שלב בדרך לשום-מקום?
שאול אריאלי: כפי שהיא מתנהלת כיום, להערכתי, היא שלב בדרך

לשום-מקום. כי..
אסתי פרז: וזה אומר, מתחילים ומסיימים בהתנתקות.

שאול אריאלי: זוהי התפישה, לצערי, של ראש הממשלה, והוא לא
רואה בהתנתקות אפשרות לעליה של ישראל על מסלול שמקרב

אותה לפתרון של הסכסוך.
אסתי פרז: אבל הוא אומר כל הזמן ''מפת הדרכים'' ו-''אנחנו

מחויבים'' ו-''אנחנו רוצים שהפלסטינים יעשו צעדים כאלה ואחרים''
ו-''הכל בשלבים''!
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שאול אריאלי: נכון. קודם-כל, את ההתנתקות, הוא בפירוש הודיע
שהיא אינה חלק ממפת הדרכים. הוא אומר, ההתנתקות היא

מהלך חד-צדדי של מדינת-ישראל. ואם וכאשר הפלסטינים ימלאו
את כל הדרישות הישראליות לגבי השלב הראשון של מפת

הדרכים, יהיה אפשר לדבר. ואנחנו יודעים את הקושי שיש גם
לפלסטינים למלא את חלקם בשלב הראשון של מפת הדרכים. ולכן
סברנו שתכנית ההתנתקות יכולה לשמש פלטפורמה לחזרה לשולחן

המו"מ, ולהגיע להסדרם קבע.
אסתי פרז: זאת-אומרת, תכנית ההתנתקות היא מעין חלופה

לתהליך מדיני משמעותי, כך אתה רואה את הדברים, כך לפחות
נדמה לי שקראתי במאמר שלך שפורסם ב-''הארץ'', אם הבנתי

אותו נכון.
שאול אריאלי: היא חלופה בחזקת, כמו שאני כותב, בחזקת ערפל.

היא פשוט מנסה לדחות את הדברים לטובת כל-מיני קביעת
עובדות בעיקר בשטח של יו"ש, בעיקר בשטח של מרחב התפר.

אבל היא לא מקרבת אותנו לפתרון של הסכסוך. עכשיו אני אומר
גם יותר מזה, אם את מסתכלת על סקרים שהציבור.. לגביהם, מה

הציבור רוצה, אנחנו יודעים ש-58% ממנו תומך בחזרה לשולחן
המו"מ לאחר ההתנתקות, אחרת אין טעם בכל המהלך הזה. הרי
המהלך הזה הוא מהלך מכאיב, יש לו מחירים שאנחנו משלמים
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אותו. אבל הוא ראוי רק אם הוא קיים כשלב לפתרון הסכסוך
בינינו לבין הפלסטינים.

אסתי פרז: אולי אחרי ההתנתקות, התסיסה בעזה תקטן ויהיה
הרבה יותר קל כן להתחיל ולדבר, על הרקע הזה של יצאנו משם,
התסיסה ירדה, כמו שאמרתי ואפשר להתחיל אולי איזשהו מו"מ.
שאול אריאלי: אנחנו מקוים שזה יקרה, כי המנהיגות העכשווית

הפלסטינית לא רואה בעימות אלים כלי שיכול להביא אותה
להגשמה של המטרות המדיניות, אבל אנחנו יודעים שבעורף שלהם,

היום החמאס נושף, עם כל השינוי שחל בו, כלהיות חלק
מהממסד, אבל אנחנו יודעים גם במה החמאס מנופף. הוא מנופף
בהצלחה של תכנית ההתנתקות כהישג שלו. אנחנו צריכים להחזיר

את השליטה לידי הפתח, לידי אש"ף, לידי אבו-מאזן.
אסתי פרז: ומהי הדרך הטובה ביותר לעשותאת זה?

שאול אריאלי: לחזור לשולחן המו"מ ולקבוע באופן עקרוני את
הפרמטרים של הסדר קבע וללכת להסדר קבע. ישר לבצע את

הסדר הקבע שמסוכם בשלבים. אבל הפלסטינים בדיוק כמונו, אם
הם לא יראו מהי נקודת  הסיום של התהליך, הם לא יוכלו

להיכנס אליו, זה אחד הלקחים הכי חשובים מאוסלו. השבריריות
של מצב הביניים, שכל אחד יכול בעצם לטרפד אותו ולזה גם
הגענו. עכשיו, מהלכים, יש כאלה שמדברים על צעדי התנתקות
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נוספים, להערכתי, הסיכויים לצעדי התנתקות משמעותיים נוספים,
הם נמוכים ביותר. משום שהציבור הישראלי ימשיך לפרש אותם

כנתינה לפלסטינאים, שאותם פלסטינאים כפויי טובה. והוא לא יבין
שזה תהליך לשימור דמותה של ישראל כמדינה יהודית ודמוקרטית,
שזה האינטרס האמיתי שלנו. לכן הכי טוב לעשות את זה בדרך

של מו"מ. אין טעם להמשיך ולתת מבלי לקבל.
אסתי פרז: אל"מ שאול אריאלי, נסתפק בדברים האלה. משנתך

בהחלט הובנה.
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